
ACTA DE LA SESSIÓ DEL CONSELL DE MEDI AMBIENT
CELEBRADA EL DIA 7 DE MARÇ DE 2024

Hora: 18:30h.

Lloc: Sala de Plens de l’Ajuntament de Súria

Persones assistents:

Nom i cognom Entitat

Montse Albacete Burgueño
Regidora de medi ambient i Vicepresidenta Consell de 
Medi Ambient. 

Carme Besa Braqué
Ajuntament de Súria. Regidora Grup municipal JxC – 
Compromís municipal

Daniel Barrera Jiménez
Ajuntament de Súria. Regidor Grup municipal ERC- 
acord municipal

L L R Mancomunitat Intermunicipal del Cardener

Representant Institut Mig-Món

Representant Escola F Macià

Representant Escola Salipota

Representant AAVV Poble Vell

Representant AA VV Poble vell

Representant  AA VV amics de Cererols  

Representant Comunitat de regants de Súria

Representant Comunitat de regants de Súria

Representant Associació empresarial  de Súria  

A  les  18:36h Montse Albacete Burgueño,  actuant  com a presidenta del  Consell  de Medi
Ambeint, en absència del President, obre la sessió donant la benvinguda a tots els assistents.
Es dona pas a tractar els punts fixats a l’ordre del dia. 

1. Aprovació de l’acta anterior

Per unanimitat, queda aprovada l’acta de la sessió ordinària del Consell de Medi Ambient
celebrada el dia 14 de febrer de 2023. 

Energia

- PROPOSTA 2024: instal·lació de fanals solars
En zones de poca lluminositat i prèvia consulta a les associacions de veïns.  

També es proposa fer  consulta per  saber la  predisposició  per  organitzar  una
sortida a les comunitats energètiques, a Osona, on hi ha una organització ja
madura i desenvolupada del tema. 

Una persona assistent proposa que al costat l’Institut hi ha també un punt amb
poca llum, i per tant perquè es prengui en consideració. 

Es passa a tractar els temes desenvolupats o en procés de desenvolupament més rellevants:

- Punts de recàrrega elèctrica
S’instal·larà un punt de recàrrega per a vehicles elèctric semi-ràpid al poble vell,
així com 2 punts de recàrrega ràpid en zona de polígons industrials (la Pobla i
joncarets)



Es va aprovar l’ordenança fiscal que regula l’ús dels carregadors elèctrics i faltarà
l’aprovació del reglament de servei. I per tant, aviat passarà a ser de pagament,
tot i  que amb un descompte possible per a vehicles que l’utilitzin de manera
habitual. 

S’han incrementat molt el nombre de recàrregues:

El doble de recàrregues al 2023 que al 2022, passant de 1100 càrregues a 2100
càrregues. 

També  s’ha  reparat  el  punt  de  recàrrega  ja  existent  de  Joncarets,  amb
instal·lació d’una protecció per evitar nous desperfectes. 

Una  persona  assistent  comunica  que  és  un  problema  l’aparcament  d’aquest
vehicles indefinit, ja que un cop acaben la recàrrega continuen aparcats. 

Una altra persona indica si no seria possible disposar d’altres ubicacions per als
nous carregadors, però s’indica que es tracta d’una subvenció de polígons i no es
pot canviar. 

Finalment, una altra persona indica que seria interessant gratificar la recarrega a
turistes que visitin el poble, però no sembla possible distingir entre persones
visitant i locals. 

- Energia fotovoltaica

El projecte del parc solar del runam salí està pendent d’entrega de projecte i
associat a una subvenció de 1,2 milions €. Preveient-se cobrir les necessitats
d’enllumenat públic i dels equipaments. 

Hi  ha una subvenció també del  ministeri  d’indústria,  comerç i  turisme per la
financiació de projectes de reconversió industrial. 

Es preveu la instal·lació de fotovoltaiques a la Pobla, els punts de recàrrega ja
explicats, una millora de la xarxa de sanejament, una millora de la xarxa de
videovigilància en els accessos a la Pobla i una millora en l’accessibilitat també
de la zona de polígon de la Pobla.  En global són 500.000 €. 

A Francesc Macià i al pavelló ja estan instal·lades les plaques solars, però s’està
pendent d’un tràmit perquè comencin a funcionar. Per contra al camp de futbol,
els col·lectors solars per aigua sanitària ja estan en funcionament. Finalment s’ha
redactat el projecte per posar una fotovoltaica compartida entre la llar d’infants i
l’escola d’adults. 

Finalment,  a  l’escola  Salipota,  ja  fa  2  anys  que  estan  en  funcionament  i  al
desembre de 2023 es van reparar la pantalla de visualització de dades. 

- ALTRES TEMES

Es van posar vàlvules termoestàtiques a l’Escola Salipota, en funcionament des
del nadal de 2023 que permet posar reguladors per zones. 

La  regidora  afegeix  que  la  idea  era  fer  les  dues  escoles,  però  que  per  un
increment  de  la  despesa  no  es  van  poder  executar  les  dues  escoles,  però
s’espera poder-ho fer pròximament. 

A cavall entre les escoles i l’energia es comenta que a Francesc Macià potser
només caldria posar-hi vàlvules manuals, i es comenta que s’estudiarà.

Finalment una persona demana si  la  instal·lació fotovoltaica de la Pobla està
pensada perquè acabi sent una comunitat energètica, i la regidora comenta que
encara no està definit al 100 %. 



Escoles Verdes

- PROPOSTA 2024: material radiofònic i suport a podcast
S’explica  que  les  escoles  verdes  ja  han  rebut  el  material  que  han  utilitzat  i
utilitzaran per la gravació dels podcast de climàtics. En concret hi ha:

o 3 micròfons sense fil amb clip
o 7 micròfons amb diadema 
o 6 micròfons condensadors
o 2 panells de croma verd plegable

El pressupost total és de casi 1.300 €. 

Es passa a tractar els temes desenvolupats o en procés de desenvolupament més rellevants:

- Taller energètic claustre escolar
Es va fer un taller energètic a l’octubre de 2023 a nivell de professorat, perquè
aquests  disposessin  d’eines  per  tal  conèixer  l’energia  i  transmetre  els
coneixements i possibles activitats a l’alumnat, al llarg del curs escolar. 

- Climàtics
Enguany  el  tema  és  energia.  Les  escoles  van  gravant  podcasts,  falques
publicitària i han de visitar radiosúria.

- Cloenda energètica
S’ha  començat  a  treballar,  tot  i  que  falta  la  concreció  d’activitats  i  recursos
diversos

- Subvencions

Enguany s’ha demanat el monitoratge per la maleta de l’aigua, recurs que ja van
fer les escoles que consisteix en mesures senzilles per conèixer la qualitat de
l’aigua del riu, fer observació de flora i fauna, així com una petita introducció per
conèixer petits invertebrats o microorganismes. Normalment per cicle mitja o
superior. 

Els  assistents  aprofiten  també  per  comentar  que  al  magi  es  farà  un  fòrum
d’escoles  verdes  de  la  zona  i  que  volien  disposar  d’un  espai  a  poble  vell  i
contactar amb Albert Fàbrega per tal que fes una explicació. La regidora els hi
demana que es faci la petició formal, via instància. 

- ALTRES TEMES

Una  persona  recorda  que  els  hi  agradaria  visitar  el  salt  d’aigua  i  que  ells
mateixos  proposen  posar-se  en  contacte  amb  la  persona  encarregada
directament. 

Residus i neteja viaria

- PROPOSTA 2024:  campanya  tinença  responsable  animals,  demanda  a
AAVV  necessitat  de  disposar  de  papereres  tricompartimentades  i/o
excrements  de  gossos  i  la  recollida  de  càpsules  de  cafè  a  les
minideixalleries

S’ha demanat  a  les  associacions  de  veïns  la  possibilitat  de  disposar  de  més
papereres  tricompartimentades  i/o  per  excrements  d’animals  i  iniciar  una
campanya associada per la tinença responsable d’animals de companyia, També
s’intentarà  fer  el  canvi  del  les  càpsules  de  cafè  en  algun  dels  vials  de  la
minideixalleria. 



També, en aquest cas, s’ha de fer novament, un sondeig per saber si hi hauria
possibilitat de fer una excursió al parc ambiental de Bufalvent, organitzat des del
Consell de medi ambient i fins i tot associar-ho amb un campanya de reciclatge.

Una persona assistent comenta que la zona de la baixada del pàrquing Califòrnia
no té neteja i que caldria fer-hi un repàs.

L’aparcament Reguant també està brut i caldria disposar-hi alguna paperera.  

La regidora comenta que s’estudiaran les zones que abans no eren municipals i
s’inclouran en el  nou contracte de neteja, per tal  que sigui  regular la neteja
d’aquests espais que es comenten. 

Un assistent comenta que el camp de sota al pàrquing Reguant és brut i que
caldrai actuar per demanar als propietaris la seva neteja. 

Es passa a tractar els temes desenvolupats o en procés de desenvolupament més rellevants:

- Campanya de Recollida de voluminosos
Es va fer campanya informativa al setembre de 2023 amb enviament de flyer, imant
i  alguns  cartells  en  zona  de  contenidors  per  tal  de  fomentar  la  recollida  de
voluminosos  concertades,  per  evitar  abandonaments.  També  centrades  en  les
fraccions de oli i roba. 
Al  2023 es van detectar per vies com trucades, instàncies o altres vies unes 60
incidència  respecte  voluminosos  abandonats.  No  es  compten  les  incidències  que
detecta l’agent cívic, que habitualment ve mínim un cop per setmana.

Hi ha una persona que indica que caldria seguir fent reforç i també que es podria fer
una publicació a la Torre o Salí. 
 

- Jornada neteja let’s clean
El Let’s Clean Up Europe és una acció comuna i simultània a tot Europa impulsada
per la Comissió Europea i el Comitè europeu de les regions per conscienciar sobre la
quantitat  de  residus  que  llencem de  forma incontrolada  a  la  natura  i  promoure
accions  de  sensibilització  a  través  de  la  recollida  d'aquests  residus  abocats
il·legalment als boscos, platges, marges de rius, etc.

Enguany és al 10-12 de maig. 

Les escoles ja han planificat la jornada i caldrà preveure una data per intentar fer la
jornada, com habitualment s’ha fet amb ICL i centre excursionista. 

- Programa d’educació ambiental

El 2022 es va aprovar un programa d’educació ambiental. Encara s’estan fent part de
les accions que es van programar, però s’estima que s’han realitzat entre el 70 i el
75 % de les accions. Per exemple: xerrades d’energia, 50/50, maleta aigua, clean
up, taller per les escoles de plaques solars,… i per altra banda faltaria: organitzar
visita a parc eòlic, foment del compostatge, visita del parc ambiental de Bufalvent,...
- Pla de prevenció de residus

Es va aprovar el passat novembre de 2023 i per tant la majoria d’accions encara no
s’han iniciat o completat. En tot cas, és normal, ja que fixa l’horitzó al 2030 i la
majoria d’accions tindrien inici a partir de 2025. 

Per aquest 2024 s’espera fer un apartat web sobre prevenció i gestió de residus.

En relació a la prevenció de residus, una persona comenta que des de ara fa un
temps, els gots de festa ara ja no es poden retornar, s’ha perdut la pràctica. Per
exemple,  s’hauria  d’aplicar  a  les  caramelles.  La  regidora  comenta  que  a  les



caramelles, si que són retornables. Es proposa també que s’incrementi el preu del
got. 

També  es  podria  traslladar  a  les  comissions  de  les  caramelles  que  siguin  ells
mateixos qui proposin solucions per evitar les deixalles que es generen en dies de
festes. 

Una altra persona proposa que es traslladi els costos de gestió i de neteja. 

Aigua i medi natural

- PROPOSTA 2024: instal·lar aguait observació ocells i cartelleria, jornada
ornitològica. Campionat estalvi aigua. 

S’instal·larà un mirador aguait d’ocells acompanya de cartelleria i d’alguna sortida de
coneixença de l’entorn. 

Ahir es va publicar notícia del campionat d’estalvi d’aigua, dissabte es farà primera
acció, la resta s’ha d’anar concretant al llarg dels 3 mesos que durarà el campionat.
En principi està pensat per veure la comparació dels consum d’aigua tant del darrer
trimestre com amb l’any anterior, per tal de fomentar l’estalvi eficient d’aigua. 

Una persona comenta que es rega el camp de futbol i s’interessa per la normativa
específica. La regidora comenta que entre setmana no es rega el camp, però abans
d’algun partit si que es fa. 

Una altra  persona demana la  resposta  de  les  al·legacions  respecte  el  runam de
Cabanasses. El buidatge de Fusteret començaria en el moment que el col·lector de
salmorres estes construït i que l’aigua provindria d’aigua regenerada de depuradora.
Demana si  l’Ajuntament té pensada alguna declaració al  respecte,  a  més a més
d’incentivar a altres entitats a fer pressió. 

S’estableix un petit debat sobre l’aigua i el seu ús pel col·lector de salmorres. 

Una altra persona pregunta l’opinió de l’Ajuntament respecte de les pèrdues de reg
de l’aigua als horts.  La regidora preveu que cal entendre que són zones privades i la
gestió i manteniment dels regs correspon als usuaris. 

La infraestructura per utilitzar l’aigua ha de tenir una concessió d’ús d’aigua i s’hauria
de mirar i establir quin és l’ús que s’ha de fer de l’aigua. 

Es crea un debat de que els diferents propietaris haurien de cuidar cada tros del seu
reg, però no es fa. 

- Moviments subsòl a EDAR

L’ICGC ha fet comprovacions i encara segueixen els moviments, i per tant s’ha de
decidir que s’haurà de fer. Actualment l’Ajuntament manté reunions per decidir el
tema, amb les opcions de que es disposen. 

- Manteniment de lleres

Abans de novembre d’aquest any s’haurà de fer la neteja i desbrossada de un tram a
Joncarets, de la riera del Tordell. 

- Sequera

S’està amb peticions a l’ACA per tal d’utilitzar l’aigua de la depuradora de manera que
aquesta  es  pugui  utilitzar  per  neteja  viaria  i/o  altres  usos  permesos  de  l’aigua
regenerada. 



Com cada any, en aquesta època s’està contractant o executant els treballs de neteja de
camins del PPI i el manteniment de les franges per prevenció d’incendis. Enguany es farà
el quadrant Costafreda-reguant. 

Proposta represa comissions i actualització dels membres del plenari del
consell de medi ambient

Antigament, al 2018 o 2019 hi havia un funcionament diferent del plenari i amb un llistat
de persones o representants que assitien a les comissions.

Potser  valdria  la  pena  renovar  aquests  compromisos  i  acotar  a  les  associacions  les
comissions. 

Es crea un petit debat i s’acaba acordant que uns dies abans caldria recordar les dates
dels plenaris o comissions, independentment de quan es faci la convocatòria. També que
es demanarà aquests 3/5 representants de les comissions, aprofitant l’enviament del
proper correu electrònic. 

Temes sobrevinguts i comentaris

Una persona assistent demana si el Programa d’educació ambiental s’hauria de fer una
memòria de totes les activitats que es fan, tal i  com diu el programa, i  si  aquestes
memòries es podrien publicar a l’apartat web de medi ambient. Es proposa d’actualitzar-
ho amb la freqüència que requereix el document, de manera anual o quan sigui. 

Les dades de consum d’energia dels equipaments, fins feina poc no funcionaven, i ara
tornen a estar disponible. 

Finalment L’associació de veïns del poble vell comenta que vol que quedi constància en
acte, que la planta de biogàs de Sant Mateu podria comportar molts vehicles al seu pas
al polígon de la Pobla i que tenen certa preocupació pel tema. L’Associació d’empresaris
intervé dient que caldria conèixer des de l’Ajuntament de Súria el projecte de St. Mateu
concretament i el seu abast, sobretot en quant a mobilitat. 

Es  crea  un  debat  sobre  el  tema,  però  s’acaba  dient  que  de  moment  només  és  un
proposta i que encara no hi ha res executiu ni s’han estudiat els impactes ambientals,
caldrà veure que els impactes no suposin un perjudici per Súria. 

Resum d’informacions pel proper plenari:

- S’acorda publicar l’acta de la sessió del plenari a la web de Súria.
- S’acorda convocar  properament  les  4  comissions temàtiques del  Consell  de Medi

Ambient:  Energia,  Escoles  Verdes,  Aigua i  Medi  Natural,  Residus i  Neteja  Viaria.
Prèvia a convocar es proposa la renovació de les persones integrants

I sense més assumptes a tractar, s’aixeca la sessió a les  20:28 h del dia més amunt 
esmentat.


